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PLENARI DEL CONSELL MUNICIPAL 
DEL POBLE GITANO DE BARCELONA 

                                05 de juliol de 2012 
                          a les 17 h. Sala Lluis Companys 

Acta d’acords 
 

Assistents: Ima. Sr. Francina Vila, Presidenta del Consell; Ima. Sra. Imma 
Moraleda (Grup Municipal del PSC); Sra. Glòria Martin (Grup Municipal del 
PP); Sr. Francisco Aguilera, Associació Cultural Gitana La Cera; Sr. José 
Cortés i Sr. José Santos, Federació d’Associacions Gitanes de Catalunya; Sr. 
Xavier Cubells, Drets Civils; Sr. Juan Fajardo, Associació Gitana de Bon 
Pastor; Sr. Manuel Giménez, Associació Esportiva Gitana d’Hostafrancs; Sr. 
Joan Tarradellas, Tots els Colors; Sra. Ana Contreras, Associació Gitana de 
Dones Drom Kotar Mestipen; Sra. Emilia Pallàs, Participació Social; Sr. Pere 
Sala, secretari del Consell. 

Delegacions: Sr. Juan de Dios Ramírez, Unión Romaní delega en el Sr. 
Israel Ramírez; Sr. Domingo Jiménez, Fundació Pere Closa delega en el Sr. 
Miguel Ángel Franconetti 

Excuses: Im. Sr. Raimond Blasi, vicepresident del Consell; Sra. Maria Rubia, 
Ternikaló XXI; Sr. Francisco Manuel Santiago, Instituto Romanó de Servicios 
Sociales y Culturales; Sr. Joan Laporta (Grup Municipal UpB); Sr. Antoni 
Carbonell, Agrupació d’entitats pel Desenvolupament del Poble Gitano dels 
Països Catalans.  

Convidats/des: Sra. Juana Fernández, Veus Gitanes – Rromane Glasură; Sr. 
Alberto Pérez. Director del Secretariat de Pastoral Gitana; Sr. José Antonio 
Moreno Bravo estudiant pràctiques del Màster de Gestió de la Immigració en 
el Consell Municipal d'Immigració; Sr. David Cortés  i Sr. Miguel Ángel Gómez 
de l'Associació Gitana Joventut, Igualtat i Progrés; Sr. Justo Rodríguez, 
Associació Cultural Cristiana Catalunya – AGAPE; Sr. Juan Valentí, Associació 
Cultural Cristiana Plaça Espanya; Sr. Manuel Giménez, Associació Cultural 
Cristiana La Cera; Sr. Juan Rosendo, Associació Cultural Cristiana Bon Pastor. 

 

S’inicia la reunió a les 17h10. 



 
 
 
 

2 
 

Àrea de Qualitat de Vida, Igualtat i Esports 
Consell Municipal del Poble Gitano de Barcelona 

C/ València, 344, 5 planta 
08009 Barcelona 
T. 93 413 26 55 

 
 

Comença la sessió la Ima. Sra. Francina Vila que proposa dedicar uns minuts 
al record de la tia Emilia que ens ha deixat fa uns dies. La Ima. Sra. Francina 
Vila no ha tingut ocasió de conèixer la tia Emilia però té constància de tot el 
que havia fet pel poble gitano i per l’empoderament de la dona gitana. El 
Consell vol donar un reconeixement a tot el que ha fet la tia Emilia i en vol 
deixar constància. És un exemple a seguir que ha deixat un llegat per futures 
generacions. A continuació alguns dels assistents expliquen com era la tia 
Emilia i que va lluitar sobretot per aconseguir que la dona gitana tingués el 
seu lloc. Finalment se li dedica un minut de silenci. 

La Ima. Sra. Francina Vila continua informant que avui hi ha uns convidats a 
la reunió que són: Sr. Alberto Pérez, director del Secretariat de la Pastoral 
Gitana; Sr. David Cortés i Miquel Gómez, Associació Gitana Igualtat i Progrés 
i José Antonio Moreno Bravo, estudiant d’un màster d’immigració que està 
fent pràctiques al Consell d’Immigració. 

Tot seguit el Sr. Pere Sala llegeix les excuses i delegacions i es passa a 
aprovar l’acta de la reunió anterior sense cap esmena. 

A continuació es passa a l’informe de la presidència. La Ima. Sra. Francina 
Vila informa de dues mesures de govern que són d’interès per aquest 
Consell. 

-En primer lloc, la Mesura de govern per al reconeixement del fet religiós, la 
garantia de la llibertat religiosa i la millora de les relacions entre les 
comunitats religioses i l’Ajuntament de Barcelona de la qual en disposen de 
còpia en les carpetes de la sessió i que constata el creixement de la diversitat 
religiosa a la ciutat, l’augment de les activitats dels centres en els districtes i 
l’activitat referent de l’Oficina d’Afers Religiosos que s’enfortirà promovent 
una major presència d’aquesta al barris de la ciutat. Constata el fet de 
l’existència d’associacions, entitats i llocs de culte del poble gitano amb els 
que es treballarà la mesura i les diferents prioritats que es marquin. 

La Ima. Sra. Francina Vila proposa al Consell i s’acorda que en un proper 
plenari es convidarà a participar al Sr. Ignasi Garcia Clavel com a coordinador 
responsable d’afers religiosos per tractar totes les qüestions d’interès al 
voltant d’aquesta qüestió. 
 
- La segona qüestió a la qual es fa referència és el Pla Gènere, un pla per a 
la igualtat d’oportunitats entre homes i dones que s’aprovarà aquest mes de 
juliol i del qual se’n entrega un exemplar de bases. S’informa que actualment 
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s’està treballant amb les entitats, i es convida a les del Consell a participar-hi 
amb les seves esmenes i aportacions.  
A continuació la Sra. Emilia Pallàs informa sobre el procés del Pla Actuació 
Municipal recordant que hi han participat les entitats i també la ciutadania. 
S’han recollit aportacions fins el 26 de juny. Hi ha hagut molta participació. 
S’està fent l’anàlisi de totes les aportacions i també s’està fent un debat 
polític. Es preveu que es pugui presentar al debat del Plenari després de 
l’estiu.  
 
A continuació informa del Pla d’Inclusió Social que és un altre dels plans que 
aquest govern s’ha proposat tirar endavant. S’ha fet un ampli procés de 
participació amb el Consell Municipal de Benestar Social, amb grups de 
professionals municipals, aportacions del Pla d’Actuació Municipal i a través 
de l’Acord Ciutadà amb la participació de les diferents xarxes i del Consell de 
govern. S’han recollit les aportacions en un document que ara està en procés 
de debat amb els diferents grups polítics i després es presentarà al Plenari de 
l’Ajuntament. Comenta que és un pla director que contempla els reptes 
d’inclusió de la ciutat com un repte a dues bandes, es a dir, les 
administracions per una banda i el teixit associatiu per l’altra, i que una ciutat 
inclusiva l’hem de fer tots, i en aquest sentit es fa una crida a les entitats 
que estan aquí representades a participar en allò que serà el desplegament 
del pla. 
 
A continuació la Sra. Ima. Francina Vila informa de les sol·licituds d’algunes 
entitats per entrar en aquest Consell. El Sr. Pere Sala informa que aquestes 
entitats van fer la petició d’entrar al Consell a la última Permanent i es va 
aprovar. Ara cal que el Plenari, si ho veu oportú, ho ratifiqui.  
 
El Sr. Justo Ramírez Heredia, demana la incorporació al Consell del Poble 
Gitano de 4 associacions: Associació Cultural Cristiana de Catalunya, 
Associació Cultural Cristiana de Plaça Espanya, Associació Cultural Cristiana 
de la Cera i Associació Cultural Cristiana de Bon Pastor. El Sr. Ramírez 
agraeix a l’Ajuntament la mesura de govern dels afers religiosos ja que feia 
anys que es demanava un reconeixement i que s’havia estat treballant amb 
diferents tècnics i polítics de l’Ajuntament. A continuació els presidents de 
cada associació fan una breu presentació de cada entitat. Bàsicament 
ressalten que a banda de la tasca religiosa fan una important tasca social.  
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Fetes les presentacions la Ima. Sra. Francina Vila agraeix les intervencions dient 
que quantes més entitats treballin per a la igualtat d’oportunitats tot plegat 
contribuirà al progrés de Barcelona i Catalunya. Rebudes les sol·licituds 
d’incorporació i donat que no hi ha res en contra s’accepten i així s’amplia el 
Plenari del Consell Municipal del Poble Gitano de Barcelona. Queda molta feina 
per fer i comptem amb aquestes incorporacions per preparar el Pla Estratègic 
que hem de fer tots conjuntament.   
 
Tot seguit intervé el Sr. Xavier Cubells per informar sobre el procés de convenis 
i subvencions.  
El mes de juliol ha finalitzat el procés de subvencions i ara es comencen a fer 
els pagaments. Una vegada fetes les valoracions de les peticions rebudes s’han 
atorgat 10 subvencions a entitats que treballen en projectes pel poble gitano.  
Pel que fa a convenis, en aquest moment se’n estan tramitant fins a tres. 
 
Informa que, a tot això s’hi ha d’afegir la despesa que s’ha fet per la celebració 
de la setmana del 8 d’abril. Tot plegat  dóna una  xifra aproximada  d’uns 
100.000,- €. Aquests diners s’han invertit i s’estan gestionant per poder fer que 
els diferents projectes es realitzin i les entitats puguin anar treballant. 
 
Intervé la Ima. Sra. Francina Vila per posar en valor aquesta inversió ja que cal 
tenir en compte que estem en un moment difícil en que els ciutadans i les 
famílies ho estan passant malament. Presidència és del parer que les 
subvencions han de servir per fomentar projectes i iniciatives concretes de les 
entitats però en el cas de projectes que es van consolidant amb el temps i quan 
es pot verificar que hi ha un servei prestat a la comunitat, el més adient és 
signar un conveni de col·laboració perquè dóna més continuïtat. D’altra banda 
insisteix que l’ajuntament serà més exigent amb els resultats i el procés 
d’avaluació. 
 
El Sr. Pere Sala presenta a David Cortés i Miguel Àngel Gómez, en representació 
de la seva entitat Associació Gitana Joventut, Igualtat i Progrés, que també 
sol·liciten entrar al Consell. L’objectiu de l’associació és millorar la situació 
escolar a primària i secundària al barri de la Mina, desestigmatitzar la imatge 
del poble gitano i fomentar la cultura gitana. 
 
La Ima. Sra. Francina Vila creu que és important que s’incorporin noves 
generacions i que hi hagi representació de tot el territori. Com s’ha fet abans i 
sense haver-hi res en contra, els donem la benvinguda al Consell. 
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A continuació es passa al punt de l’elecció de la vicepresidència associativa. És 
un moment molt important perquè es presenta molta feina a fer i ens ha 
d’ajudar a tenir una interlocució vàlida i que sigui potent amb totes les entitats. 
A dia d’avui només ha arribat una candidatura i que està avalada per la 
Permanent del Consell, la de la Sra. Juana Fernández. A continuació li passa la 
paraula. 
 
La Sra. Juana Fernández es presenta al Consell dient que treballa al món 
associatiu des de l’any 1988. Sempre acompanyada per gitanos i algunes 
gitanes, encara que això no era el més corrent. En un primer moment que se li 
va plantejar optar a la vicepresidència va dubtar, ja que no es tracta únicament 
d’ocupar un càrrec. És un càrrec amb responsabilitats i feina a fer i cal fer-ho el 
millor possible. No és només assentar-se al costat de la regidora. És assentar-
se, escoltar i parlar amb la resta de gitanos i gitanes que formen el Consell. No 
és fer-se una foto, sinó que al darrera hi ha d’haver un treball i un consens amb 
el consell. També volia conèixer l’opinió de la seva associació “Veus Gitanes” 
que fa un any es va formalitzar. Una vegada presa la decisió va tenir una reunió 
amb la regidora per analitzar què s’havia fet, què es podria fer, què es podria 
millorar, què podem fer de nou i què podem aportar entre tots i totes. S’hauria 
d’aconseguir que en aquest Consell s’escoltés una veu que reflectís totes les 
veus que hi ha. El Consell s’hauria de configurar com una eina de treball, una 
eina de pressió. S’ha de fer un Consell fort,  on tots es coneguin i tots vagin en 
la mateixa direcció. Que tothom pugui dir la seva, encara que ens hi barallem. 
Que totes les entitats, les cristianes, les culturals, les de joves, les de dones, 
etc., puguin aportar molt en conjunt pel bé comú de tots. Intentarà ser el més 
transparent possible i anar pel millor dels camins. 
 
A continuació sense més intervencions i estant tothom d’acord s’aprova la 
proposta de nova vicepresidència associativa nomenant la Sra. Juana 
Fernández. 
 
Es passa al següent punt de l’ordre del dia, balanç de la setmana del 8 d’abril. 
La Ima. Sra. Francina Vila informa que s’ha preparat una presentació amb el 
balanç d’activitats i també s’ha entregat un pen drive a cada entitat. La Ima. 
Sra. Vila informa que el mes de desembre en el Plenari del Consell es va 
constituir el “Grup de treball verd”, que havia de ser el promotor del disseny de 
les activitats del 8 d’abril, dia internacional del poble gitano. Es va crear un 



 
 
 
 

6 
 

Àrea de Qualitat de Vida, Igualtat i Esports 
Consell Municipal del Poble Gitano de Barcelona 

C/ València, 344, 5 planta 
08009 Barcelona 
T. 93 413 26 55 

 
 

espai de treball conjunt entre tècnics de l’ajuntament i els representants 
d’entitats que volien impulsar les activitats. 
 
El Sr. Pere Sala vol recordar que es van fer tres reunions i es van utilitzar unes 
eines que en qualsevol moment es poden recuperar. Es van començar les 
activitats el 27 de març i es van acabar el 8 d’abril. El treball del grup culmina 
amb una programació de la setmana del poble gitano 2012. La primera 
activitat, el 27 de març, va ser la conferència del Sr. Juan de Dios Ramírez 
Heredia. El Sr. Pere Sala vol recordar que s’ha fet un resum de la majoria 
d’activitats en romanó feta pel Sr. Carlos Muñoz. 
 
A continuació és fa un petit balanç de la setmana del 8 d’abril. Els diferents 
responsables de cada acte en fan una breu explicació.  
 
En general tots els organitzadors dels diferents actes estan molt satisfets i fan 
una valoració positiva de com es van desenvolupar totes les activitats. Es tanca 
la presentació comentant la Ima. Sra. Francina Vila la repercussió que han 
tingut el conjunt d’actes que era l’objectiu. Perquè tothom ho passi bé, es faci 
xarxa entre les entitats i hi hagi una projecció cap a fora a les persones que no 
estan vinculades al món gitano i perquè es pugui copsar aquesta sensibilitat i 
altres realitats que també formen part de Barcelona. Hi ha molta feina al 
darrera entre l’Ajuntament i les entitats. Ha estat una proba pilot i esperem el 
proper any millorar tot el que es pugui millorar. 
 
A continuació es passa al següent punt de l’ordre del dia amb la intervenció del 
Sr. Xavier Cubells. Comença dient que avui fem la presentació del que s’ha 
treballat els últims mesos. S’ha anat parlant amb les entitats, amb la 
vicepresidenta, amb la regidora i l’equip tècnic. Segueix dient que tindrem feina 
i ho volíem situar dins d’un marc global de treball. Això ho anomenarem  
“Estratègia local amb el Poble Gitano de la ciutat de Barcelona”. Aquesta és una 
idea que haurem d’anar construint, però encara que fem de facilitadors és 
quelcom que ha de sorgir del poble gitano. És una estratègia de treball pels 
propers mesos i els propers anys. Estem parlant d’una idea paraigües, d’una 
idea marc que ens permetrà anar treballant i tirar endavant els diferents 
projectes. El primer que ens plantegem quan preparem una estratègia local és 
el perquè. Perquè volem fer un pla. Ho podríem resumir en “equiparar el poble 
gitano des d’una perspectiva  d’igualtat i no discriminació”. El que volem és 
avançar en la igualtat d’oportunitats, que hi hagi una igualtat d’oportunitats per 
a tothom a Barcelona, i que a partir d’aquesta igualtat, tothom es pugui 
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desenvolupar en les mateixes condicions. El primer que volem és impulsar eines 
que permetin al poble gitano evolucionar amb igualtat d’oportunitats. Anirem 
construint aquestes eines conjuntament, per tal que sigui quelcom que permeti 
aquesta evolució. Hi ha altres objectius. Un d’ells és assolir l’èxit educatiu, i ja 
s’està treballant en aquest sentit en diferents projectes i convenis. Treballar per 
l’equiparació socioeconòmica de la comunitat gitana i tots els aspectes vinculats 
al tema socioeconòmic. Fomentar accions de gènere des d’una perspectiva 
intergeneracional. Donar a conèixer la història del poble gitano, amb una feina 
de sensibilització cap a fora, un exemple en va ser la setmana del 8 d’abril. Ens 
hem de fer visibles, hem d’explicar-ho perquè tothom ho conegui i tothom ho 
comparteixi.  
Els continguts d’aquesta estratègia ja s’han anat plantejant altres vegades. Són 
continguts que la Comunitat Europea ha posat sobre  la taula: educació, salut, 
habitatge, el treball i la perspectiva de gènere, són temes molt transversals i 
lògics. Aquesta és en la línia que hem de treballar. La part important de tota 
l’Estratègia és el contingut però nosaltres posem un èmfasi molt fort en com ho 
farem i amb quina serà la metodologia d’elaboració. Com deia la regidora, 
aquest Pla és “amb” el poble gitano, no només pel poble gitano. El que volem 
és construir-ho des de la base, des dels que s’està treballant en els diferents 
projectes. Això lliga molt amb la feina del Consell. És el complement d’aquesta 
manera de treballar participativa. Això no és només un pla d’idees sinó de 
mesures concretes. Les idees s’han de concretar en què volem fer. Al final hi ha 
d’haver una llista d’idees i accions concretes que siguin mesurables, s’han de 
fixar uns indicadors, per veure a on volem arribar i fer una avaluació continua. 
Volem una estratègia que sigui de la ciutat de Barcelona, que la treballem des 
de la ciutat de Barcelona, amb una visió de drets civils. La formula ha de ser 
col·laborativa. No cal oblidar que hi ha altres organismes supramunicipals i el 
que no hem de fer es duplicitats, ens hem de coordinar i treballar conjuntament 
amb la resta d’administracions.  
Informa que s’ha constituït un equip motor. És un equip motor perquè ha 
d’anar dinamitzant, ha d’anar posant metodologia sobre la taula. Però amb una 
idea de capes concèntriques. Això s’anirà ampliant conforme sigui necessari. Hi 
tenen cabuda totes les persones i entitats que estan en aquest moment al 
Consell i totes les persones que treballen al territori,  ja siguin plans municipals 
o programes. És una idea molt ambiciosa el que es pugui veure tota la 
globalitat del tema. S’haurà de treballar amb una formula transversal, amb 
altres estratègies municipals, amb el Pla Integral del Poble Gitano de la 
Generalitat de Catalunya i amb iniciatives d’àmbit estatal. Cal ressaltar però que 
compartirem les iniciatives dels organismes europeus. Estem treballant molt i 
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volem treballar molt amb la idea de connexió amb Europa. La planificació ens 
serveix d’orientació. Posarem pressió en aquelles coses que realment fan falta. 
Ja veiem amb quin ritme haurem d’anar treballant. El tret de sortida era la 
presentació d’aquesta proposta avui al Plenari del Consell del Poble Gitano, amb  
la idea de que les entitats ja pugeu donar una resposta i començar a discutir 
sobre com ho hem de fer. Començarem a treballar de manera operativa a partir 
de setembre. S’ha de fer un plantejament de diagnosi. Volem veure el punt de 
partida, quines són les fonts  de dades i quines són les fiables i donem per 
bones entre tots. I hem de marcar fins a on volem arribar. Hem de consensuar-
ho. La metodologia que utilitzarem és senzilla. Un quadrant amb els punts forts 
i els punts febles. Hi ha actuacions que són importants perquè demostren la 
voluntat d’aquest pla de treball, partir del territori,  de la realitat de les entitats i 
de les persones que coneixen el tema. Parlem d’entrevistes, de focus grups, 
grups de treball per temes concrets. Parlem de baixar a la realitat, saber el què 
està passant i les expectatives, a on podem arribar i, a vegades, a on no podem 
arribar. Tot plegat amb la idea de tenir una primera validació. Una primera 
proposta que es presentarà a aquest Consell, aproximadament a partir del mes 
de gener. Dedicarem un trimestre per fer diagnosis i anàlisis de la informació i 
validació el mes de gener de la primera proposta. El inici de les accions seria el 
febrer o març, per començar-les a implementar. A grans tres aquesta és la 
proposta que fem. 
 
A continuació la Ima. Sra. Francina Vila  passa al punt de l’ordre del dia de torn 
obert de paraules. 
 
El Sr. José Santos, de FAGIC, demana que tots els recursos que es donin a les 
entitats del poble gitano estiguin ben controlats i que hi hagi una comissió de 
valoració, de seguiment i de resultats, sobretot en els casos de conveni. Creu 
que és la manera de començar a treballar amb transparència. 
 
El Sr. José Cortés, de FAGIC, dona la benvinguda a les noves entitats. Demana 
que tots els projectes que es treballin estiguin consensuats i verificats per tots 
plegats. Han de caminar tots en la mateixa direcció. 
 
La Ima. Sra. Francina Vila respon dient que tot el treball  que es fa és en 
aquesta línia. Sobre com valorem  projectes i  programes o les propostes que 
vagin sortint, és necessari que hi hagi un cert consens. Ens hem de posar 
d’acord a veure com fem el seguiment de tot plegat. L’avaluació de tot el que 
va passant ha de ser continua i veient si els objectius marcats es van assolint. 
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S’ha de veure també el impacte de les accions. En l’espai del Consell s’ha de 
trobar un espai de consens. Hem de ser capaços de crear aquest espai 
compartit, amb uns objectius comuns i anar tots en la mateixa direcció. 
 
El Sr. Xavier Cubells recalca que quan parla d’avaluació es refereix a la 
quantitativa i la qualitativa. La part qualitativa és la que més ens interessa. Hem 
d’anar avaluant de manera contínua si això és el què volem, si és el que hem 
consensuat. 
 
El Sr. Justo Rodríguez, demana com es contempla, per exemple,  la tasca de 
l’església evangèlica, que fa tasques d’atenció a alcohòlics i drogoaddictes 
sense cap suport per part de l’administració. Diu que ells fan aportacions de la 
pròpia entitat per poder ajudar a aquesta gent, però no tenen cap recolzament. 
Pregunta si aquesta tasca formaria part de la programació. 
 
El Sr. Xavier Cubells diu que dins de l’Ajuntament hi ha moltes línies de treball. 
La idea del pla no és anar a substituir a ningú, sinó anar a sumar esforços. Els 
casos d’atenció social que ha plantejat no es tracten des de Drets Civils. Això 
entraria en l’àmbit de persones vulnerables, que es treballen a la mateixa Àrea 
de Qualitat de Vida i es fa atenció a persones sense sostre, problemes de 
drogoaddicció, etc. Drets Civils treballa més en l’àmbit de la promoció. Aquest 
objectiu estarà dins de l’Estratègia però tothom continuarà fent la seva feina i el 
seu paper. Ara bé, la idea és treballar de manera coordinada els diferents 
serveis. Quan es disposi d’un Pla el treball més transversal, aquests temes 
quedaran dins de  l’Estratègia. 
 
La Ima. Sra. Francina Vila troba positiu que es facin aquest tipus de preguntes 
per tal de poder buscar solucions i poder parlar amb qui correspongui. 
Qualsevol tema que sigui rellevant i en el que cal posar-hi èmfasi és important 
identificar-ho entre tots plegats. 
 
A continuació el Sr. Israel Ramírez pregunta sobre la temporalitat o vigència 
d’aquest pla. També comenta que cada associació té dissenyades les seves 
estratègies i que amb el pla podem dissenyar accions concretes conjuntament. 
Si tenim el pla el mes de febrer, quan es comencen a demanar les subvencions, 
podem unificar les estratègies pròpies i les de l’Ajuntament per tenir més 
impacte, si tenim les línies que s’hagin acordat.  
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El Sr. Xavier Cubells respon que aquesta és la idea per coincidir amb les 
subvencions. Si tenim els objectius consensuats, és el moment de poder anar 
resituant els convenis i subvencions en la direcció cap a on volem anar. Els 
convenis i subvencions són eines que hem de treballar. En relació a la 
temporalitat de l’Estratègia sempre s’intenta situar-ho per mandats. En relació a 
aquest pla potser es podria implementar una primera fase fins el 2015, amb 
voluntat de continuïtat més endavant. Un pla tampoc és per sempre. De fet ha 
de deixar d’actuar quan l’avaluació indica que aquella situació ja no es dóna o 
bé el resultat correspon a la mitjana del que es dóna a Barcelona. Un pla està 
viu i es van redefinint objectius en funció de com va evolucionant la societat. 
 
Sr. José Santos, de FAGIC demana que hi hagi una comissió de vivenda ja que 
el Pla Integral té una comissió d’habitatge amb ADIGSA, però amb el Patronat 
de Vivenda de Barcelona no hi ha cap facilitat per poder-hi parlar. En aquest 
Consell s’han de tocar els temes de vivenda, educació i treball.   
 
La Sra. Francina Vila, diu que habitatge és un dels eixos que hem presentat. La 
Comunitat Europea és un dels eixos que marca com importants. Les polítiques 
d’habitatge a l’Ajuntament de Barcelona estan molt millor que a altres països, 
però hem de trobar la interlocució correcta. Es pot crear una comissió.  Les 
eines per treballar aquests temes les hem d’anar construint. Si l’habitatge es 
veu com a prioritari, agreujat per la situació actual de crisi, posem-nos a 
treballar conjuntament amb les entitats que esteu treballant en aquest àmbit. 
Treballar amb la voluntat de transversalitat. Des de Drets Civils no es fa política 
d’habitatge,  però és voluntat de la regidoria incidir en les polítiques d’habitatge 
amb la perspectiva que a nosaltres ens interessi. Si ens posem d’acord és més 
fàcil dialogar amb les diferents institucions o gestors de l’Ajuntament que estan 
fent política d’habitatge. Queda recollit i es podria fer una primera trobada per 
tractar aquestes qüestions. 
 
El Sr. Cortés pregunta quina incidència tenim en aquest Consell en les decisions 
dels òrgans de govern. 
 
La Ima. Sra. Francina Vila diu que aquest és un Consell consultiu. L’Ajuntament 
de Barcelona ha creat uns espais de participació i de debat que són els consells 
municipals. Són òrgans consultius que poden prendre posicionaments però que 
no són vinculants. Els qui finalment han de prendre les decisions són els que 
governen i estan al capdavant de les institucions. Quant a com ens plantegem 
nosaltres el treball en aquest espai, diu que les persones que formen part del 
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Consell tenen molt bon coneixement del poble gitano. Com a regidora de l’equip 
de govern,  sap quin model de societat vol impulsar, com creu que ha de 
funcionar la societat, i que s’ha de treballar per la igualtat d’oportunitats. Amb 
les accions del dia a dia, pels polítics és molt important tenir el pols de les 
necessitats del territori i de la gent que està a peu de carrer. Es poden fer 
grans plans però si finalment no es solucionen les coses al barri voldria dir que 
potser no s’ha treballat prou bé. 
En aquest cas com que s’havia de parlar de corresponsabilitat, quan hi ha un 
problema determinat o alguna cosa que s’ha de tirar endavant, llavors ens hem 
d’asseure i dir com ho fem i què pot fer cadascú. Les entitats tenen una 
legitimitat i els seus representants estan al capdavant i defensen uns 
determinats interessos. El Consell té tota la visió del poble gitano i ha de vetllar 
perquè totes les àrees de l’Ajuntament: esports, habitatge, medi urbà, cultura, 
etc... tinguin aquesta sensibilitat, per acabar decidint que s’impulsi des de l’àrea 
que correspongui. Encara que nosaltres no siguem els executors si que podem 
fer-ne un seguiment. 
 
El Sr. Xavier Cubells explica un exemple que ha passat fa poc al Consell de 
Ciutat. En el cas d’habitatge s’ha fet una proposta referent a la dació en 
pagament que finalment ha estat una proposta assumida per l’equip de govern 
a través del Plenari. Això demostra la importància dels consells. 
 
El Sr. José Cortés, reitera el tema dels tanatoris i el fet que no haurien de 
tancar a la nit. S’ha de trobar una solució ja que als domicilis no es viable poder 
fer la vetlla. S’ha de tenir en compte la cultura gitana. Hi ha un sentiment de 
marginació i no tenen una manera de poder explicar a la gent que no s’ha 
pogut fer res en un tema com aquest. Creu que s’ha de pressionar. 
 
La Ima. Sra. Francina Vila diu que aquest tema es va tractar a la Permanent. La 
gestió dels tanatoris és privada. Ja s’ha demanat entrevista amb els 
responsables dels tanatoris per poder-ho parlar i treballar-ho. No hi ha encara 
res definitiu. 
 
Des de les esglésies cristianes, seguint amb el tema, diuen que quan fan la 
vetlla necessiten fer foc al carrer quan fa fred i això no està permès per tant 
s’ha de buscar una solució. 
 
El Sr. Jose Santos explica l’entrega  dels premis FAGIC i el resultat del festival 
Romanistan. El festival és un espai molt important a on els romà podem 
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exposar i donar-nos a conèixer. Un dels premis FAGIC va ser pel Parlament 
Europeu que s’està implicant mol amb el poble gitano. Un altre dels premis va 
ser pel sergent dels mossos d’esquadra Sr. Rafael Carmona, com una manera 
d’agrair la seva feina i col·laboració amb el poble gitano. El premi a tota una 
vida va ser per la tia Emilia. Aquests tipus d’actes són importants per les 
entitats. És una manera de visibilitzar les entitats i donar la imatge a Europa 
que els gitanos a Catalunya participen en moltes coses. 
 
El Sr. Alberto Pérez, del Secretariat de la Pastoral Gitana agraeix que l’hagin 
convidat a la sessió i vol felicitar a Juana Fernández en el nou procés que ara 
comença com a vicepresidenta del Consell. També anima a tot el Consell a 
seguir treballant i recorda que el Secretariat de la pastoral Gitana està obert a 
col·laborar. 

Sense més temes a tractar es dóna per finalitzada la reunió a les 19’20h. 
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